

1987, having in mind that the audience will be composed of specialists from throughout the world and that it is necessary to justify the interest of the paper for this audience.

\* \* \* \* \*

#### CULTURAL RESOURCE MANAGEMENT - UNIVERSITY OF VICTORIA

The Cultural Resource Management Program will be offering the following courses in the spring of 1988:

- Curatorial care of artifacts, January 11-20, 1988
- Administration of museums and art galleries, February 10-19, 1988
- Curatorial care of paper, March 9-18, 1988
- Survey methods in building conservation, April 6-15, 1988

For information and registration materials on these and other museum and heritage conservation courses offered on and off-campus, please contact Joy Davis, Cultural Resource Management, Division of University Extension and Community Relations, University of Victoria, P.O. Box 1700, Victoria, British Columbia V8W 2Y2 (604) 721-8462.

\* \* \* \* \*

#### LATIN PALEOGRAPHY - SUMMER SEMINAR 1988

Latin Paleography will be offered in Bavaria and Austria, by Professor Wesley Stevens (University of Winnipeg), June 6 to July 15, 1988. The Latin Paleography seminar is one of five courses and excavations offered annually by the Consortium for Austro-Bavarian Studies sponsored by Western Michigan University and the University of Windsor. An introduction to reading manuscripts will emphasize the variety of letter forms, abbreviations, and suspensions in Carolingian hands, with a sample of other scripts. The Seminar will use facsimiles and original manuscripts in the Benedictine monastery at Admont, Austria. A working knowledge of classical Latin is assumed, and a reading list will include Scribes and Scholars by L.D. Reynolds and N.G. Wilson. Six applicants may be accepted. Enquiries may be addressed to Professor Stevens at the University of Winnipeg, Winnipeg, Manitoba R3B 2E9.

\* \* \* \* \*

#### CANADIAN COMMITTEE ON WOMEN'S HISTORY

The Canadian Committee on Women's History is a committee of the Canadian Historical Association which seeks to promote:

- 1) the recognition of scholarship in women's history;
- 2) research in the area of women's history;
- 3) the dissemination of information about publications and activities in women's history;
- 4) the full participation of women in the historical profession.

d'ici le 25 décembre 1987, en gardant à l'esprit que ce Congrès regroupera des spécialistes du monde entier et qu'il est nécessaire dans ce cadre de justifier l'intérêt de chaque proposition.

\* \* \* \* \*

#### ADMINISTRATION DES RESSOURCES CULTURELLES - UNIVERSITE DE VICTORIA

Le programme en administration des ressources culturelles offrira, au printemps 1988, les cours suivants:

- Conservation des artefacts, 11 au 20 janvier 1988
- Administration des musées et des galeries d'art, 10 au 19 février 1988
- Conservation du papier, 9 au 18 mars 1988
- Méthodes en conservation du patrimoine architectural, 6 au 15 avril 1988

Pour obtenir plus d'informations ou pour s'inscrire à ces cours, veuillez communiquer avec Joy Davis, Cultural Resource Management, Division of University Extension and Community Relations, Université de Victoria, C.P. 1700, Victoria. (Colombie-Britannique) V8W 2Y2. Tél.:(604) 721-8462.

\* \* \* \* \*

#### SEMINAIRE DE PALEOGRAPHIE LATINE - ETE 1988

Un séminaire de paléographie latine sera donné par le professeur Wesley Stevens (Université de Winnipeg) à Admont et Vornbach en Autriche du 6 au 15 juillet 1988. Ce séminaire est un des cinq cours et fouilles offerts par le "consortium for Austro-Bavarian Studies" et parrainés par l'Université Western Michigan et l'Université de Windsor. Ce cours d'introduction à la lecture des manuscrits portera principalement sur les divers types de lettres, d'abréviations, des suspensions carolingiennes, avec des exemples d'autres écritures. Les participants travailleront à partir de facsimiles et de manuscrits originaux du monastère des Bénédictins à Admont, Autriche. Une connaissance du Latin classique est obligatoire et une liste de lecture comprendra Scribes and Scholars de L.D. Reynolds et N.G. Wilson. Six participants seront acceptés. Pour plus de renseignements, veuillez communiquer avec le professeur Wesley Stevens, Université de Winnipeg, Winnipeg (Manitoba), R3B 2E9.

\* \* \* \* \*

#### COMITE CANADIEN DE L'HISTOIRE DES FEMMES

Le Comité canadien de l'histoire des femmes est un comité de la Société historique du Canada qui cherche à promouvoir:

- 1) la reconnaissance des contributions savantes à l'histoire des femmes;
- 2) les recherches en histoire des femmes;
- 3) la diffusion de l'information relative aux publications et aux activités en histoire des femmes;
- 4) la participation des femmes à la profession d'historienne.

We publish a newsletter twice annually which includes sections on the latest publications in women's history, upcoming events, conferences, etc., archival sources in women's history and discussion of matters of concern to women and those in women's history. In addition, the committee organizes the annual presentation of the Hilda Neatby Prize for the best academic article published in a Canadian journal or book in the preceding year. Those interested in belonging to the committee may join by sending \$5.00, their name, address, and area of research to:

Dr. Jeanne L'Espérance  
Treasurer  
Canadian Committee on Women's History  
Room 236 - 395 Wellington Street  
Ottawa, Ontario K1A 0N3

\* \* \* \* \*

#### THE CANADIAN AVIATION HISTORICAL SOCIETY

The Canadian Aviation Historical Society is pleased to announce its third "Silver Dart Aviation History Award" competition. This prize of \$500 has been offered annually to students at technical colleges, aviation schools and universities who write the best original essay on Canadian aviation history. Papers must be received by the Award Chairman by March 15, 1988. Further information on the award is available by writing to Mr. David Neufeld, Chairman, The Silver Dart Aviation History Award, 111 Buxton Road, Winnipeg, Manitoba R3T 0H1.

The second Silver Dart Aviation History Award was awarded to Kyle McIntyre, a graduate of Queen's University. He is in the second year of a two year Master's course at the Royal Military College, Kingston, specializing in Canadian military history. His essay was titled "The Politics of Air Power: Mackenzie King and the Development of an Autonomous Canadian Air Force, 1935-1939".

\* \* \* \* \*

#### CENTRE OF CANADIAN STUDIES - UNIVERSITY OF EDINBURGH

Judith P. Wiesinger has been appointed Lecturer in Canadian Studies at Edinburgh University's Centre of Canadian Studies.

A geographer, she took her first degree at the University of Sheffield in 1979. From Sheffield, she moved on to postgraduate work at the University of Manitoba, where she completed a Master's degree on "Agricultural Settlement in Southern Manitoba, 1872-1891: A Prouss-Form Approach". She is currently completing a doctoral thesis at Queen's University, Kingston, on "The Evolving Urban System on the Canadian Prairies: Manitoba 1870 to 1901," under the supervision of Professor Peter G. Goheen.

Nous publions un bulletin une ou deux fois chaque année qui porte sur les publications récentes sur l'histoire des femmes au Canada comme ailleurs, sur les acquisitions des archives, sur les conférences et congrès ainsi que des discussions sur des sujets qui intéressent les femmes ou l'histoire des femmes. Nous donnons, chaque année, un prix pour le meilleur article dans le domaine de l'histoire des femmes publié dans une revue ou livre canadien pendant l'année précédente. Ceux/celles qui veulent devenir membre doivent envoyer un chèque (5,00\$), leur nom, adresse et domaine de recherche à:

Dr. Jeanne L'Espérance  
Archives nationales du Canada  
395, rue Wellington, bureau 236  
Ottawa (Ontario)  
K1A 0N3

\* \* \* \* \*

#### LA SOCIÉTÉ DE L'HISTOIRE DE L'AVIATION CANADIENNE

La Société de l'histoire de l'aviation canadienne a le plaisir d'annoncer la tenue du troisième concours pour le prix "Silver Dart" en histoire de l'aviation. Une somme de 500\$ est offerte, annuellement, à l'étudiant/te d'un collège technique, d'une école d'aviation ou d'une université, qui aura produit la meilleure dissertation sur l'histoire de l'aviation canadienne. Les dissertations devront être envoyées au président du prix avant le 15 mars 1988. Pour plus d'information, veuillez communiquer avec M. David Neufeld, Président, "The Silver Dart Aviation History Award", 111, chemin Buxton, Winnipeg (Manitoba) R3T 0H1.

Le second "Silver Dart Aviation History Award" a été remis à Kyle McIntyre, un étudiant diplômé de l'Université Queen's, qui complète présentement sa seconde année d'étude de maîtrise au Collège militaire royal de Kingston et qui se spécialise en histoire militaire canadienne. Son article s'intitulait "The Politics of Air Power: Mackenzie King and the Development of an Autonomous Canadian Air Force, 1935-1939".

\* \* \* \* \*

#### CENTRE D'ETUDES CANADIENNES - UNIVERSITE D'EDINBOURG

Judith P. Wiesinger a été nommée à titre de conférencier au Centre d'études canadiennes de l'Université d'Edinbourg.

Géographe de formation, elle a terminé ses études de premier cycle à l'Université de Sheffield en 1979, et ses études de second cycle à l'Université du Manitoba. Ses recherches de maîtrise ont porté sur "Agricultural Settlement in Southern Manitoba 1872-1891: A Prouss-Form Approach". Elle est à compléter sa thèse de doctorat sous la direction du Professeur Peter G. Goheen "The Evolving Urban System on the Canadian Prairies: Manitoba 1870 to 1901".

Judy Wiesinger succeeds Dr. Stephen Hornsby, who has been appointed to the Canadian Studies programme at the University of Maine at Orono.

\* \* \* \* \*

#### GENERAL INFORMATION

In October the new President wrote a letter to history department chairpersons which included a short questionnaire. What follows is a compilation of the information from the responses we received. In response to comments and suggestions we received the past years, we also forwarded the questionnaire to several colleges. We hope our members will find this information useful and would be pleased to receive your comments or suggestions to this new initiative. The reports format should give the reader some idea of the questions that were posed. If a university is not represented in a certain section, it is because they did not respond to all the questions.

- - - - -

#### CHAIR, HISTORY DEPARTMENTS/DIRECTEURS DES DÉPARTEMENTS D'HISTOIRE

- Acadia University - Samuel J. Nesdoly (July 1986 - June 1989)
- University of Alberta - D.J. Hall (July 1986 - June 1991)
- Bishop's University - Karl W. Schweizer (July 1987 - July 1988)
- University of British Columbia - Richard W. Unger (until 1990)
- Brock University - Wesley B. Turner (July 1985 - June 1988)
- University College of Cape Breton -(Co-ordinator, History Department) Don MacGillivray (1986 - )
- University of Calgary - Christon I. Archer (July 1986 - July 1991)
- Camrose Lutheran College - B.W. Reesor (1986-1989)
- Carleton University - R.C. Elwood (1985-1989) - Acting Chairman: P.J. King (1987-1988)
- Concordia University - G. Decarie (June 1987 - May 1990)
- Dalhousie University - Graham D. Taylor (July 1986 - June 1989)
- Glendon College of York University - Michiel Horn (1982-1988 - 2 terms)
- University of Guelph - David R. Farrell (1984-1989)
- Laurentian University - Angus D. Gilbert (July 1987 - June 1990)
- Université Laval - Jacques Dagneau (juin 1986 - mai 1988)
- McGill University - Myron Echenberg (June 1987 - May 1990)
- McMaster University - Richard J.A. Talbert (July 1987 - June 1990)
- Malaspina College - Helen Brown (1987-1989)
- University of Manitoba - Edward C. Moulton (July 1985 - June 1990)
- Memorial University of Newfoundland - J.K. Hiller (until May 1, 1988)
- Mount Allison University - Peter Penner (1985-1988)
- Université de Montréal - René Durocher (juin 1984 - mai 1988)
- Mount Saint Vincent University - Walter J. Shelton (July 1985 - June 1989)
- Université d'Ottawa - Pierre Savard (juillet 1985 - juin 1988)
- University of Prince Edward Island - Reginald C. Stuart (to May 1988)
- Université du Québec à Montréal- Richard Desrosiers (juin 1984 - mai 1989)

Judy Wiesinger succède au professeur Stephen Hornsby, qui passe au programme d'études canadiennes à l'Université du Maine à Orono.

\* \* \* \* \*

#### INFORMATIONS D'INTERET GENERAL

En octobre dernier, le nouveau président a fait parvenir une lettre aux directeurs des départements d'histoire, accompagnée d'un court questionnaire. Pour faire suite aux commentaires et suggestions reçus l'an dernier, une lettre similaire et un questionnaire ont été envoyés cette année aux divers collèges. Nous espérons que ces renseignements seront utiles aux membres de la SHC et nous souhaiterions à nouveau recevoir vos commentaires ou suggestions, suite à cette initiative. Voici donc les données recueillies dans les réponses reçues à ce questionnaire. Le lecteur pourra facilement se faire une idée des questions qui ont été posées. Si une université est absente à certains endroits, c'est qu'elle n'avait pas de réponse à fournir sur ce sujet.

- - - - -